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گر  کره بی نتیجه هم به نوعی، نتیجه تلقی می شود، ا مذا
شاخص زمان و ذی نفعان در آن کاملا روشن باشد. به همین 
کره اخیر ایران و آمریکا را که به دور پنجم هم  دلیل باید مذا
رسیده، با شاخص زمان و ذی نفعان تحلیل کرد تا به تعریف 
کرات هسته ای رسیده  دقیق تری از تعبیر بی نتیجه ماندن مذا
کره بی نتیجه برای ترامپ چیست  و مشخص کنیم نتیجه مذا
کره ۲۰۲۵ ایران و آمریکا، چه  و برای ما چگونه خواهد بود؟ مذا
کره با ترامپ است،  مستقیم باشد و چه غیر مستقیم، مذا
نه آمریکا. قبلا در یادداشت »دیپلماسی بدون دیپلمات« 
کرات را در دور جدید  ابعاد تغییر ساختاری و ماهوی مذا
ح دادم، ولی باید مجددا متذکر  ریاست جمهوری ترامپ شر
کره ایران و آمریکا به هیچ عنوان در قالب های  شوم که مذا
ارزیابی نیست و باید با مبنای شخصیت  کلاسیک، قابل 
کرات تحلیل  نتیجه گرای ترامپ به عنوان ذی نفع اصلی مذا
کره جدید ایران و آمریکا، ترامپ  شود. اصلی ترین ذی نفع مذا
است. رویای دیپلماتیک ترامپ تشکیل اتحادیه آسیاست و 
چون این رویا بدون همراهی ایران قابل تحقق نیست، شخصاً 
کره ایران را به رهبری جمهوری اسلامی داد تا  پیشنهاد مذا
چراغ دیپلماسی را در منطقه با محوریت ایران، روشن کند. 
موافقت هوشمندانه جمهوری اسلامی ایران هم با انجام 
کره پیشنهادی، نوعی مکانیسم ماشه را در مقابل رویای  مذا
کره  گر رئیس جمهور آمریکا نتواند مذا ترامپ قرار داده که ا
تاریخی با ایران را به نتیجه لازم - ثبات صلح در منطقه غرب 
آسیا- برساند، عملاً سیاست خارجی خود را با مخاطره و 
که احتمالا به دومینوی  تردیدهای جدی روبه رو می کند 
عدم نتیجه گیری لازم در سایر پرونده ها منتهی خواهد شد، 
که یقیناً شکست بزرگی برای شخصیت نتیجه گرای او - به 
کره با ایران- تلقی خواهد شد.  عنوان ذی نفع اصلی مذا
شاخص زمان هم برای ترامپ، یک عامل بسیار تعیین کننده 
کره دوجانبه با ایران است.  در لزوم به نتیجه رساندن مذا
ترامپِ نتیجه گرا، حتماً به خوبی ارزش »زمان پیش آمده« در 
سال ۲۰۲۵ را برای توافق تاریخی دوجانبه با جمهوری اسلامی 
ایران درک کرده و یقینا به سادگی از کنارش نخواهد گذشت. 
پس برخی حرف های سیاسی سیاحتی ترامپ را نباید خیلی 
کره  برجسته کرد، چرا که حرف و هدف اصلی ترامپ درباره مذا
کره،  با ایران چیز دیگری است که قطعاً بی نتیجه ماندن مذا
در آن جایی ندارد! فراموش نکنید که ترامپ هرگز نمی خواهد 
ریگان، کلینتون، بوش، اوباما و بایدن دیگری باشد. ترامپ خود 
را منجی تاریخی آمریکا می داند و برای اثبات آن به یک نتیجه 
کره  متمایز و دستآوردی استثنایی نیاز دارد که موفقیت مذا
پیشنهادی به ایران، قطعاً تامین کننده آن خواهد بود. البته 
این فقط یک تحلیل است و به زودی مشخص خواهد شد که 
کره آمریکا و ایران، از سد بی نتیجه ماندن در ۴۰  بالاخره مذا

سال گذشته، رد خواهد شد یا نه؟

کره بی نتیجه برای ترامپ نتیجه مذا
یادداشت

ابوالفضل ظهره وند: 
50درصد هیأت رئیسه مجلس 

تغییر می کند
انتخابات هیأت رئیسه مجلس دوازدهم 
برای سال دوم چند روز دیگر برگزار می شود. 
هر چند در ظاهر رقابت ها مثل سال گذشته 
داغ و جدی به نظر نمی رسد اما قرائن و 
که اوضاع در خانه  شواهد نشان می دهد 
ملت همچون آرامش قبل از طوفان است. 
کمر  امسال  نیروهای شریان  و  پایداری ها 
همت بستند تا یا صندلی ریاست را از قالیباف 
بگیرند یا طوری پایه های صندلی را لق کنند 
که تا در سال آینده نتیجه انتخابات هیأت 
رئیسه معادلات طبق میل آنها رقم بخورد. 
یک نماینده مجلس درباره انتخابات سال 
دوم هیأت رئیسه مجلس اظهار داشت: قطعا 
آقای قالیباف رقیب جدی خواهد داشت. ۲ یا 
3 نفر برای ریاست مجلس اعلام کاندیداتوری 
می کنند که یکی از آنها آقای قالیباف است 
اما مثل سال گذشته آقای ذوالنور قصدی 
برای رقابت با آقای قالیباف ندارد و برای 
نایب رئیسی کاندیدا می شود. ابوالفضل ظهره 
وند با بیان اینکه آقای مجتبی ذوالنوری 
ریاست  کرسی  تصدی  برای  گذشته  سال 
مجلس قریب به 6۰ رأی آورد، گفت: رقیب 
امسال آقای قالیباف نیز شاید همین میزان 
رأی بیاورد اما کسانی که حامی او هستند، 
اعتقاد دارند انتقادهای زیادی به مدیریت 
مجلس وارد است و نمایندگان به همین دلیل 
پیامک های انتقادی زیادی در یک سال 
گذشته دریافت کرده اند بنابراین نمایندگان 
هستند  باور  این  بر  قالیباف  آقای  منتقد 
باشد.  کارآمدتر  باید  مجلس  مدیریت  که 
این نماینده تهران در مجلس افزود: البته 
گر آقای  منتقدان مدیریت مجلس می گویند »ا
قالیباف تنها گزینه ریاست باشد، معنایش 
کارآمدی در مدیریت  این است که همین نا
تا پایان دوره ادامه خواهد یافت« بنابراین 
گر یک رقیب جدی در صحنه حاضر باشد  ا
آقای قالیباف به سمتی می رود که در مدیریت 
گر  مجلس تحول ایجاد کند چون می داند ا
این اتفاق نیفتد سال آینده آرای رقیبش 1۵۰ 
رأی افزایش پیدا می کند و جای او را خواهد 
گرفت. وی ادامه داد: رقابت در انتخابات 
کسیونی نیست، نمایندگان  هیأت رئیسه فرا
با گرایش های مختلف سیاسی جزء منتقدان 
کارآمدی مدیریت مجلس هستند که شاید  نا
کسیون تشکیل دهند.  آنها تصمیم بگیرند فرا
کارآمدتر  این جمع از نمایندگان خواستار 
شدن اداره مجلس هستند و خیلی قوی این 
خواسته را در مجلس و فضای رسانه ای دنبال 
خواهند کرد تا به مطالبات افکارعمومی در 
این حوزه پاسخ دهند. ظهره وند درباره جهت 
گیری نمایندگان اصلاح طلب و مستقل عنوان 
امسال هم آنها پشت آقای قالیباف خواهند 
بود بالاخره بخشی از دولت وفاق متأثر از آقای 
قالیباف است. انتقادهایی هم که به مدیریت 
آقای قالیباف وارد می شود، از این جهت 
است که با دولت هماهنگ است بنابراین در 
شکست و پیروزی دولت، آقای قالیباف سهم 
دارد. در سطح نواب، کارپردازان و دبیران 
 ۵۰ می شود  بینی  پیش  هم  رئیسه  هیأت 

درصد تغییر اتفاق بیفتد. 

محمد محمودی
فعال رسانه ای

 فریدون عباسی مطرح کرد
کرات ایران و آمریکا  مذا

دست روی ماشه است
رئیس سابق سازمان انرژی اتمی با اشاره 
به بیانات اخیر مقام معظم رهبری پیرامون 
کرات غیرمستقیم با آمریکا، اظهار کرد: دو.  مذا
عبارت »پرونده« و »خط قرمز« کلماتی است که 
در طول ۲۲ سال گذشته پیرامون فعالیت های 
گر یک  ح شده است. ا هسته ای ایران مطر
تحلیل تاریخی داشته باشیم، از سال 13۸۲ تا 
ح بود. یک تفکری  13۸۴ همین مباحث مطر
در جامعه ما وجود دارد که آن موقع دستگاه 
اجرایی را در دست داشت، شورای عالی امنیت 
ملی را در دست داشت و خواهان سازش با غرب 
بودند. آن موقع خطوط قرمز را کنار گذاشتند 
که تعلیق ها  کردند  ح می  و در رسانه ها مطر
ادامه  در  عباسی  فریدون  است.  داوطلبانه 
خاطر نشان کرد: امروز ما با جنگ حق و باطل 
مواجه هستیم. جمهوری اسلامی حق است و 
آن هایی که مقابل ما هستند باطل هستند. تا 
موقعی که زیاده خواهی غربی ها وجود داشته 
کرات به نتیجه نمی رسد. راه حل  باشد، مذا
گر آمریکایی ها امروز اصرار دارند  قدرت است. ا
کره کنند، به قدرت  که با ما به شکل مستقیم مذا
جمهوری اسلامی ایران باز می گردد. علی رغم 
همه فشارها و تحریم های آنان ما رشد کردیم و 
به عنوان یک الگو مطرح هستیم. وی بیان کرد: 
کرات به نفع کشور تمام  گر ما می خواهیم که مذا ا
شود و مشکل تحریم ها حل شود، باید از موضع 
قدرت وارد شویم. دست نیروهای مسلح  در 
گر دشمن  کرات باید روی ماشه باشد. ا روند مذا
بخواهد حمله ای کند در ابتدا باید ضربه مهلکی 
بخورد. آمریکایی ها قصد دارند که فعالیت هسته 
ای ایران را به سال ۸۴ باز گردانند. برای همین 
روی غنی سازی دست گذاشته اند. می خواهند 
با برگرداندن ایران به عقب، بریا حرف خود در 
جهان خریدار پیدا کنند. امروز حرف آمریکایی ها 
خیلی در جهان خریداری ندارد. ایران باید بر 
کرات بایستد. روی مواضع  خود در چارچوب مذا

 خبــــر

در راستای تقویت ظرفیت سیاست پژوهی و تجربه سازی برای 
کنشگران حوزه سلامت، اختتامیه بوت کمپ مسئله محور در 
عرصه سلامت با حضور بابک نگاهداری رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی، فاطمه محمدبیگی رئیس فراکسیون 
زنان و نایب رئیس اول کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای 
اسلامی و همچنین عباس مسجدی رئیس سازمان پزشک قانونی 
کل کشور، سعید تأملی مشاور معاون وزیر بهداشت، مصطفی 
مژدهی فرد رئیس میز سلامت اندیشکده ژرفا، علی رهنما رئیس 
اندیشکده متد، محمدمهدی مهربان مدیرکل مرکز نوآوری قوه 
مقننه و اساتید دانشگاه، کارشناسان مرکز پژوهش های مجلس 
و جمعی از مدیران و کنشگران این حوزه برگزار شد. این رویداد 
با هدف تمرین عملی طراحی سیاست از مسیر شبیه سازی و 
بازی جدی، بستری برای تجربه ی مستقیم مواجهه با مسائل 
واقعی و تضاد منافع در عرصه سلامت را فراهم کرد. رئیس مرکز 
پژوهش های مجلس در اختتامیه این رویداد، با تاکید بر اهمیت 
پرورش نیروهای مشاور سیاستی در حوزه سلامت، اظهار کرد: 
نقطه آغاز هر تحول، شناخت مسئله است. ما در مسائل جدید 
حوزه سلامت، نیازمند آن هستیم که به شکل دقیق تر و متفاوتی 
به ابعاد آن توجه کنیم. موضوع سلامت که شما جوانان امروز برای 
آن گرد هم آمده اید، یکی از مهم ترین مسائل مرتبط با سرمایه 
انسانی کشور است. بابک نگاهداری با اشاره به اهمیت پرورش 
نیروهای مشارکت جو در فرآیندهای مشاوره سیاستی، گفت: در 
نظام مشاوره سیاستی، نیروی انسانی نوآور و توانمند محور هرگونه 
تحول است. مهارت آموزی، تجربه اندوزی و مواجهه با مسائل واقعی 
در چنین رویدادهایی، در نهایت منجر به تولید سرمایه انسانی مؤثر 
می شود. وی با اشاره به ضعف مهم نظام رسمی آموزش کشور ادامه 
داد: متأسفانه در نظام آموزش رسمی، آنگونه که باید به مفهوم 
مسئله پرداخته نمی شود. ما بیشتر با حفظ  کردن اطلاعات سر و کار 
داریم، نه با درک و حل مسئله. باید با برگزاری چنین رویدادهایی، 
این ضعف ساختاری را جبران کنیم. رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس خاطرنشان کرد: افرادی که در حوزه سیاست گذاری 
سلامت می خواهند به عنوان مشاور ایفای نقش کنند، باید هم 
آموزش ببینند و هم تمرین کنند و در همین راستا مجلس شورای 
اسلامی به وسیله  این رویدادها تلاش کرده تا ظرفیت های لازم 
برای ورود ایده ها و پیشنهادهای مسئله  محور را فراهم کند. وی 
با اشاره به پیشینه تاریخی و جایگاه علمی ایران در عرصه پزشکی 
گفت: من خودم پزشک و پژوهشگر هستم. نگاهداری با اشاره به 
ظرفیت های مجلس، از مشارکت جوانان و نخبگان دانشگاهی 
استقبال کرد و تصریح کرد: مجلس یک زیست بوم انسانی است که 
می تواند با مشارکت نخبگان و دانشجویان از دانشگاه های مختلف، 
اداره کشور را متحول کند. ما موفق شدیم نزدیک به ۸۰ رویداد 
تخصصی در مجلس شکل بدهیم که این خود سرمایه بزرگی 
است. بنابراین از همه شما جوانان می خواهم که مشارکت تان در 
سیاست گذاری حوزه سلامت را جدی بگیرید. مجلس نیز از این 

مشارکت استقبال می کند.

رئیس مرکز پژوهش های مجلس:
 مشارکت  در سیاست گذاری حوزه سلامت 

را جدی بگیریم

تلنگر

علی بیگدلی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

کرات به بن بست  کرات به بن بست  مذا  مذا
نرسیده استنرسیده است

 دیپلماسی محرمانه بین ایران و آمریکا در جریان است

 ترامپ از مواضع خود درباره ایران عقب نشینی خواهد کرد

  با توجه به اتفاقات اخیر و مواضع مقامات ایران و آمریکا 
کرات به بن بست رسیده است؟ آیا می توان عنوان کرد مذا

کره  کرات به بن بست نرسیده و راهی بجز مذا  من معتقدم مذا
برای ایران و آمریکا باقی نمانده است. اتفاقی که رخ داده این 
است که تناقض گویی ها و اظهارات دوگانه مقامات آمریکا ایران 
کنش  را در شرایطی قرار داده که نسبت به این تناقض گویی ها وا
گر چه در روزهای اخیر مواضع مقامات دو کشور  نشان بدهد. ا
کره  نسبت به گذشته متفاوت و صریح تر شده اما راهی بجز مذا
وجود ندارد و طرفین نیز به این باور هستند که تنها راهی که 
ممکن است برای دو کشور نتیجه مطلوب به همراه بیاورد 
کره است و نه راه دیگری. در شرایط کنونی نه آمریکایی ها  مذا
توانایی راه انداختن جنگ را دارند و نه منطقه خاورمیانه از 
چنین آمادگی برخوردار است. در هفته گذشته ترامپ با سه 
کشور عربی منطقه خاورمیانه قراردادهای سنگین اقتصادی 
بست و به همین دلیل طبیعی است که منطقه بیش از هر زمان 
دیگری به آرامش نیاز دارد و کشورهای منطقه تمایلی به آغاز یک 
جنگ ندارند. از سوی دیگر آمریکا و کشورهای اروپایی قرار است 
در منطقه سرمایه گذاری های کلانی انجام بدهند و به همین 
دلیل طبیعی است که این سرمایه گذاری ها نیز به آرامش دارد. 
این وضعیت درباره ایران نیز وجود دارد. ما چنین تجربه هایی را 
در سال ۸۲ به بعد هم داشتیم که طرفین ناچار شدند برای مدت 
کوتاهی فعالیت های خود را ترک کنند اما پس از مدتی دوباره 
گر دو  فعالیت های خود را از سر گرفتند. واقعیت این است که ا
طرف شرایط را سخت بگیرند ممکن است مسیر به سمتی برود 
که نه خواسته ایران باشد و نه آمریکا. من معتقدم ایران و آمریکا 
به مرحله خاصی از حیات سیاسی و اقتصادی خود رسیده اند 
که جنگی رخ نخواهد داد. ایران نیز با توجه به شرایط اقتصادی 
و اینکه ژئوپلیتیک منطقه به زیان ایران تغییر پیدا کرده احتمال 
کرات به مراتب بیشتر از لغو آن است. این در حالی  از سرگیری مذا
است که در شرایط کنونی دیپلماسی محرمانه ای بین ایران 
وآمریکا وجود دارد که آقای عراقچی نیز به صورت غیرمحسوس 

به آن اشاره کرد. 

کرات غنی سازی ایران    به نظر می رسد گره اصلی مذا
است. چرا آمریکا به دنبال به صفر رساندن غنی سازی در 

ایران است؟
در دنیای امروز هنگامی که یک کشور عضویت در NPT را 

می پذیرد این اجازه را دارد که غنی سازی زیر۴ درصد را در کشور 
خود انجام بدهد. این موضوع تنها درباره ایران نیست و درباره 
کشورهای دیگر هم صدق می کند. در چنین شرایطی آمریکا از 
نظر حقوقی نمی تواند ایران را تحت فشار قرار بدهد که غنی سازی 
کرات ایران و کشورهای اروپایی در  گر مذا خود را متوقف کند. ا
کرات  استانبول به نتیجه نرسیده و به تعبیر آقای خرازی مذا
ایران و آمریکا در وضعیت انجماد قرار گرفته به این دلیل است 
که چند فرانسوی در زندان های ایران هستند و از سوی دیگر 
نیز چند ایرانی در کشورهای اروپایی به دلایل سیاسی زندانی 
شده اند. این مسائل باعث افزایش حساسیت شده است. در 
چنین شرایطی نیز آمریکا نمی تواند از نظر حقوقی ایران را تحت 
فشار قرار بدهد که غنی سازی خود را متوقف کند. نکته دیگری 
که وجود دارد ترامپ در دور دوم ریاست جمهوری از مواضع خود 
مانند آنچه درباره کانادا، مکزیک و حتی تعرفه ها عنوان کرده 
بود عقب نشینی کرد. من فکر می کنیم در نهایت درباره ایران 
نیز عقب نشینی صورت می گیرد و هنوز می توان امیدوار بود که 

کرات در آینده ادامه پیدا کند.  مذا

ح تشکیل کنسرسیومی متشکل از    در شرایط کنونی طر
ایران و کشورهای عربی درباره برنامه هسته ای ایران مطرح 
شده است. این در حالی است که آقای روحانی نیز به تازگی 
عنوان کرده که ما نیز در سال 84 به دنبال اجرای همین طرح 
بودیم که با انتخاب احمدی نژاد به عنوان رئیس جمهور مسیر 
پرونده هسته ای ایران به سمت دیگری رفت. به چه میزان 

تحقق این طرح جدی است؟
کرد. در شرایط  می توان به سمت چنین طرحی حرکت 
کنونی آمریکا با عربستان و روسیه با ترکیه در همین مسیر حرکت 
می کنند. با این وجود ما تا زمانی که نتوانیم نوع نگاه و قضاوتمان 
را نسبت به معادلات منطقه و عرصه بین المللی که از گذشته 
به ارث مانده و ما همواره با کشورهای عربی منطقه مشکل 
ح هایی به نتیجه نخواهد  داشته ایم مرتفع نشود چنین طر
رسید. نکته دیگر اینکه کشورهایی مانند عربستان و امارات 
گرچه  بدون اجازه آمریکا وارد چنین طرحی نخواهند شد. ا
اجرای این صرح شدنی است اما با توجه به شرایطی که ایران در 
بین کشورهای منطقه دارد بعید به نظر می رسد که تحقق پیدا 
کند. به عبارت دیگر شاید روابط ما با کشورهایی مانند عربستان 
و امارات بهتر از گذشته شده باشد اما هنوز صداقت بین طرفین 

به معنای واقعی شکل نگرفته و هنوز طرفین تا حدودی با تردید 
نسبت به آینده مشترک نگاه می کنند. به همین دلیل نمی توان 
زیاد نسبت به تحقق چنین طرح هایی امیدوار و خوشبین بود. 

  پس از مواضع صریح مقامات ایران و آمریکا درباره ایران و 
کرات خبرهایی مبنی بر اقدامات مخرب  سرد شدن فضای مذا
اسرائیل منتشر شده است. به چه میزان این احتمال وجود 
دارد که در چنین فضایی که فاصله بین ایران و آمریکا در 
کرات بیشتر شده اسرائیل دست به اقدامی بزند که فضا  مذا

را به سمت دیگری ببرد؟
به هیچ عنوان اسرائیل بدون اجازه آمریکا دست به چنین 
اقدامی نمی زد و خبرهایی که در این زمینه منتشر می شود بیشتر 
جنگ روانی و رسانه ای است که زیاد به واقعیت نزدیک نیست. 
هدف اصلی مقامات اسرائیلی از بالا بردن تنشش در رسانه ها 
تحت فشار قرار دادن مقامات ایران برای کوتاه آمدن از مواضع 
خود است و هدف دیگری وجود ندارد. اقدام علیه ایران به سود 
گر اقدامی  اسرائیل نیز نیست و اسرائیل به خوبی می داند که ا
کنش ایران مواجه می شود و منطقه  علیه ایران انجام بدهد با وا
وارد فاز نظامی و جنگ خواهد شد. من خودم دور گزینه جنگ را 
خط کشیده ام و معتقدم با توجه به شرایط موجود فضا به سمت 
کرات  جنگ حرکت نخواهد کرد. پیش بینی من این است که مذا
در آینده نیز ادامه پیدا خواهد کرد. آنچه مهم است این است 
که طرفین نسبت به پیشنهادهایی که طرف مقابل داده پاسخ 
مثبت و مناسب بدهند. نکته دیگر اینکه نشانه های موجود 
بیانگر این است که به رغم تلاش هایی که نتانیاهو برای آغاز 
جنگ بین ایران و آمریکا می کند اما نه ایران تمایلی برای جنگ 
با آمریکا دارد و نه آمریکا به دنبال چنین وضعیتی است. شرایط 
منطقه خاورمیانه و شرایط داخلی ایران نیز اجازه نمی دهد که 
کشور وارد جنگ شود. به همین دلیل دو طرف تلاش می کنند 
کرات دست پیدا کنند. ما نباید میز  به یک نقطه مشترک در مذا
کره به سمتی  کره را ترک کنیم و بلکه باید از طریق میز مذا مذا
حرکت کنیم که انتظارات ما برآورده شود. به نظر می رسد ایران و 
آمریکا نیازمند رسیدن به یک نقطه مشترک هستند و هیچ کدام 
کره برای رسیدن به اهداف خود راه دیگری ندارند.  نیز بجز مذا
در گذشته هم ایران راه های دیگری را امتحان کرده و هم آمریکا 
که هیچ کدام جواب نداده است. به همین دلیل نیز هر دو کشور 
کره به اهداف خود برسند.  به دنبال این هستند که از طریق مذا

کرات ایران و آمریکا به بن بست رسیده است؟ در  آرمان ملی- احسان انصاری: آیا مذا
شرایط کنونی این مهم ترین سوال مورد نظر افکار عمومی جامعه ایران است. در روزهای 
اخیر مواضع مقامات ایران و آمریکا صریح تر از گذشته شده و حتی در برخی مقاطع برخی 
کرات می دادند. اخباری که البته توسط هیچ مقام  اخبار غیررسمی خبر از احتمال لغو مذا
کرات بیشتر از لغو آن است. از  رسمی تأیید نشد و با توجه به شرایط احتمال از سرگیری مذا
سوی دیگر در چنین فضایی خبرهایی مبنی بر احتمال اقدامات مخرب اسرائیل علیه ایران به 
کنش فوری ایران مواجه خواهد شد. »آرمان  گوش می رسد. اقداماتی که در صورت تحقق با وا
ملی« برای تحلیل و بررسی شرایط موجود با دکتر علی بیگدلی استاد دانشگاه و تحلیلگر 
گر چه در روزهای  روابط بین الملل گفت وگو کرده است. بیگدلی در این زمینه معتقد است: »ا

کره  اخیر مواضع مقامات دو کشور نسبت به گذشته متفاوت و صریح تر شده اما راهی بجز مذا
وجود ندارد و طرفین نیز به این باور هستند که تنها راهی که ممکن است برای دو کشور 
کره است و نه راه دیگری. در شرایط کنونی نه آمریکایی ها  نتیجه مطلوب به همراه بیاورد مذا
توانایی راه انداختن جنگ را دارند و نه منطقه خاورمیانه از چنین آمادگی برخوردار است. 
در هفته گذشته ترامپ با سه کشور عربی منطقه خاورمیانه قراردادهای سنگین اقتصادی 
بست و به همین دلیل طبیعی است که منطقه بیش از هر زمان دیگری به آرامش نیاز دارد و 
کشورهای منطقه تمایلی به آغاز یک جنگ ندارند. از سوی دیگر آمریکا و کشورهای اروپایی 
قرار است در منطقه سرمایه گذاری های کلانی انجام بدهند و به همین دلیل طبیعی است 

که این سرمایه گذاری ها نیاز به آرامش دارد.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

رایزنی های  از  دور  پنجمین  پایان  در 
هسته ای میان ایران و ایالات متحده، یک 
کرد  مقام ارشد آمریکایی روز جمعه اعلام 
انجام شده در رم »سازنده«  کرات  که مذا
حاصل  بیشتری«  »پیشرفت های  و  بوده 
شده است؛ گرچه به گفته او، همچنان مسیر 
دشواری پیشِ روست. این مقام که به شرط 
ناشناس ماندن با خبرنگاران گفت و گو می کرد، 
خاطرنشان ساخت: دو طرف توافق کرده اند 
گفت و گو ها در آینده نزدیک از سر گرفته شود. 
، عباس عراقچی، وزیر خارجه  در سوی دیگر
کرات  ایران در سخنانی که پس از پایان مذا
رم از تلویزیون دولتی پخش شد، این دور از 
گفت و گو ها را »از حرفه ای ترین نشست ها« 
توصیف کرد. با این حال، او هشدار داد که 
مسیر پیش رو همچنان پیچیده و نیازمند 
عراقچی  عباس  است.  بیشتر  تلاش های 
عمان  دیپلماتیک  ابتکارات  از  همچنین 
تمجید کرد و گفت پیشنهاد های مطرح شده از 
سوی وزیر خارجه این کشور »گامی مهم« تلقی 
می شوند، اما پیش از هرگونه تصمیم گیری، 
بررسی دقیق آنها در تهران و واشینگتن ضروری 
است. عباس عراقچی در ادامه سخنانش 
کید بر پایبندی کامل ایران به مواضع  با تأ
اصولی خود، تصریح کرد که هیأت آمریکایی 
کنون »درک روشن تری از دیدگاه های تهران«  ا
پیدا کرده است. او نقش عمان را در تسهیل 
»وزیر  گفت:  و  خواند  برجسته  گفت و گو ها 
خارجه عمان مجموعه ای از پیشنهاد های 
مهم برای رفع موانع مطرح کرد که قرار است 
بررسی های فنی بیشتری درباره آنها صورت 
پیشنهاد ها  این  عراقچی،  گفته  به  گیرد.” 
کرات« باشد.  می تواند »کلید حل وفصل مذا
در همین حال، بدر البوسعیدی، وزیر خارجه 
عمان، شامگاه جمعه با انتشار پیامی در 
شبکه اجتماعی »ایکس« از پایان دور پنجم 

گفت و گو های غیرمستقیم میان ایران و ایالات 
کراتی که در رم، پایتخت  متحده خبر داد؛ مذا
کید بر اینکه  ایتالیا برگزار شد. البوسعیدی با تأ
»سطحی از پیشرفت« در این دور به دست 
آمده، تصریح کرد که هنوز دستیابی به توافق 
نهایی ممکن نشده است. او نوشت: »در این 
، پیشرفت هایی حاصل شد، اما هنوز به  دور
نتیجه قطعی نرسیده ایم.” وزیر خارجه عمان 
ابراز امیدواری کرد که طی روز های آینده موانع 
باقی مانده روشن تر شود و مسیر دستیابی به 
، بر پایه احترام متقابل، ادامه  توافقی پایدار

یابد. 

  غنی سازی
در میان تمام موضوعات پیچیده روی میز 
کرات، مسئله غنی سازی اورانیوم همچنان  مذا
مناقشه برانگیزترین  و  اصلی ترین  از  یکی 
محورهاست. جمهوری اسلامی ایران موضعی 
کید دارد که فعالیت های  قاطع اتخاذ کرده و تأ
هسته ای صلح آمیز این کشور بر پایه حقوق 
گسترش  منع  معاهده  در  شناخته شده 
سلاح های هسته ای )NPT( انجام می شود و 
کره نیست. مقامات ایرانی  ادامه آن قابل مذا
بار ها تصریح کرده اند که فناوری هسته ای 
دانشمندان  علمی  دستاورد های  و  بومی 
کشور بخشی از حقوق مشروع ملت ایران برای 
توسعه فناوری و انرژی است و هیچ توافقی 
نباید متضمن توقف یا محدودسازی بنیادی 
این برنامه باشد. از نگاه تهران، ایالات متحده 
صلاحیت تعیین تکلیف برای حقوق قانونی 
دیگر کشور ها را ندارد. در نقطه مقابل، مواضع 

کرات، به زعم  ایالات متحده در جریان مذا
ناظران ایرانی، مملو از ابهام و تناقض بوده 
است؛ عواملی که روند گفت و گو ها را پیچیده تر 
و شکننده تر کرده اند. مجید تخت روانچی، 
دیپلمات ارشد ایرانی، در گفت وگویی با نشریه 
آلمانی »اشپیگل« به تغییرات مکرر موضع 
غنی سازی  سطح  خصوص  در  واشینگتن 
اورانیوم اشاره کرده و آن را نشانه ای از فقدان 
کره کننده آمریکایی  انسجام و ثبات در تیم مذا
دانسته است. به گفته او، هیأت آمریکایی در 
مراحل اولیه، غنی سازی تا سطح 3.67درصد 
ادامه،  در  اما  بود،  دانسته  قابل قبول  را 
کامل غنی سازی شد. این  خواستار توقف 
گهانی، به زعم تهران، نه تنها  چرخش های نا
بیانگر بی ثباتی در تصمیم سازی واشینگتن 
کرات را  کل روند مذا است، بلکه می تواند 
به بن بست بکشاند. این روز ها سرنوشت 
کرات هسته ای ایران و غرب، در هاله ای  مذا
از ابهام قرار گرفته است. با تداوم اختلاف ها 
کلیدی مانند چگونگی رفع  بر سر مسائل 
و  هسته ای  برنامه  شفافیت  تحریم ها، 
ضمانت های اجرایی، احتمال رسیدن به 
توافقی تازه کاهش یافته است. تجربه خروج 
دولت ترامپ از برجام و بی اعتمادی ناشی 
از آن، باعث شده تهران دیگر حاضر نباشد 
بدون ضمانت های قوی وارد توافقی تازه 
شود. همزمان، موضع گیری های تند برخی 
کشور های اروپایی و آمریکا درباره پرونده 
هسته ای ایران و حتی تهدید به فعال سازی 
مکانیسم ماشه، بر پیچیدگی فضا افزوده 

است. 

  خواست آمریکایی ها 
بر اساس مطلبی که موسسه بروکینگز با 
عنوان »افکار عمومی ایالات متحده نسبت 
کشورشان در قبال  گزینه های سیاستی  به 
ایران چه دیدگاهی دارند؟« این پرسش در 
تازه ترین موج نظرسنجی »مسائل حیاتی« 
دانشگاه مریلند مورد بررسی قرار گرفت و بر 
اساس آن، بیش از دو سوم شرکت کنندگان 
در نظرسنجی، یعنی 6۹ درصد، اعلام کرده اند 
که ترجیح می دهند ایالات متحده به دنبال 
کره شده با ایران باشد؛ توافقی که  توافقی مذا
برنامه هسته ای تهران را به اهدافی صلح آمیز 
محدود کرده و آن را تحت نظارت سخت گیرانه 
 1۴ تنها  مقابل،  در  دهد.  قرار  بین المللی 
درصد از پاسخ گویان از گزینه اقدام نظامی 
برای نابودی برنامه هسته ای ایران حمایت 
کرده اند. همچنین 1۸ درصد از شرکت کنندگان 
که در این زمینه نظری ندارند. بر  گفته اند 
گر  ، ا اساس همین گزارش موسسه بروکینگز
رئیس جمهور ایالات متحده بتواند به توافقی 
با ایران دست یابد که در آن توانمندی های 
هسته ای تهران به طور کامل در چارچوبی 
صلح آمیز محدود و تحت نظارتی سخت گیرانه 
قرار گیرد، این دستاورد با حمایت گسترده افکار 
عمومی آمریکا همراه خواهد بود. داده های 
که  نظرسنجی ها به وضوح نشان می دهند 
کثریت دموکرات ها و جمهوری خواهان ترجیح  ا
کره دنبال  می دهند مسیر دیپلماسی و مذا
شود؛ در حالی که تنها 1۴ درصد از شهروندان 
آمریکایی از گزینه حمله نظامی برای نابودی 
برنامه هسته ای ایران حمایت می کنند. این 
تمایل عمومی به روشنی بیانگر آن است که یک 
توافق دیپلماتیک موفق، نه تنها دستاوردی 
در عرصه سیاست خارجی خواهد بود، بلکه 
سرمایه ای ارزشمند در فضای سیاسی داخلی 

آمریکا نیز محسوب می شود. 

کرات رم برای تهران و واشینگتن  حاصل مذا

آغاز تفاهم یا ادامه سردرگمی؟


